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Virtueel houdt een onafhankelijkheid van plaats 
en/of tijd in; men kan de eigenschappen van een 
zaak kennen zonder dat die fysiek aanwezig is”, 

zo staat het op encyclo.nl te lezen. Pas die definitie toe op de 
virtuele mens en je krijgt zowaar bijna een god. Los zijn van 
tijd en plaats, het klinkt als een ultieme fantasie, terwijl het 
verbazend genoeg ook steeds meer dagelijkse kost wordt. 
Verliezen we dan wat typisch menselijk is of groeien we er net 
dichter naartoe?

Anne-Flor Vanmeenen

Virtuele realiteit kan een reële impact op het echte leven hebben: VR wordt bijvoorbeeld met succes 
ingezet bij het behandelen van fobieën en laat cliënten in een veilige context wennen aan hun vrees

De virtuele revolutie: te(r)echt?
Opmars en impact van het virtuele
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Vage grens tussen fysiek en virtueel
Weet je wat? Nooit meegaan in dat soort 
van binaire keuzes. Waarom zou het of-of 
moeten zijn? Zwart-wit? We werken onszelf 
daarmee zó in nesten. De wereld, die bulkt 
toch van het grijs? Van die nuances die de 
hele tijd opschuiven en veranderen al naar-
gelang de dingen evolueren.

Neem seks bijvoorbeeld, toch een van de 
méést lichamelijke activiteiten bij uitstek. Wat 
klassieke, fysieke, zweterige seks is, weten 
we doorgaans wel. Maar vanaf wanneer 
wordt dat dan virtueel? Masturbatie - dat 
telt nog als echt, ja? Je raakt je eigen fysieke 
lichaam aan. Maar stel dat je een vibrator 
gebruikt? Nog steeds fysiek … Maar als die 
wordt bestuurd door iemand aan de andere 
kant van de wereld, dan is het plots cyber-
seks …? Of je gebruikt een pop. Fysiek 
toch? Gewoon een omslachtige vorm van 
klassieke zelfbevrediging. Maar gebruik je 
een nepvagina die aan een online omgeving 
gekoppeld is, dan is het weer - deels? - 
virtueel? Als jouw avatar seks heeft met 
een andere avatar, dan is het duidelijk. Sla 
je daarbij de hand aan jezelf, is het alweer 
grijze zone.

We moeten toegeven, toen we online op 
de wereld van teledildonics, autoblows en 
VR-porno stootten - no pun intended - vonden 
we het allesbehalve duidelijk waar de grens 

tussen fysiek en virtueel precies ligt. Al 
geeft het wél een heel nieuwe dimensie 
aan het begrip ‘hardware’ - pun intended. 
En we hopen ook dat de draaiingen, 
hoofdpijn en misselijkheid die regelmatig 
voorkomen bij simulaties, hier minder een 
rol spelen. “Vanavond niet, schat, ik heb 
motion sickness.”

Zingeving in de virtuele wereld
Het mag duidelijk zijn dat de begrippen 
‘fysiek’ versus ‘virtueel’ nogal door elkaar 
vloeien, zonder dat er consequent doorge-
dacht wordt. In elk geval lokken ze meteen 
ook discussies uit: zijn wij mensen wel 
gemaakt voor al die virtuele toestanden? 
Wij, zintuiglijke wezens, ontstaan ‘uit het 
stof der aarde’. Zijn wij niet méér dan onze 
gedachtewereld? Verarmt of verrijkt ons 
leven als we ons zo op een ‘schijnwereld’ 
gaan richten? Bijkomende vraag: leren we 
onszelf af om met de frustraties en com-
plexiteiten van de ‘echte’ wereld om te 
gaan als we in de virtuele wereld steeds 
meer kunnen filteren of op maat werken? 
Evolueren we tot genotsmachines waarbij 
we de weerstanden die ons uitdagen en 
vormen, vrolijk uit de weg gaan?

Dat zou best wel eens kunnen, maar het 
móét niet. Misschien ligt dat dan ook aan de 
constitutie van de persoon in kwestie en/of 
aan de context. Rat Park is een graphic 

novel, maar ook de naam van een reeks 
experimenten in de jaren zeventig. Er valt 
veel over te zeggen, maar een deel van 
de conclusie bleef wel overeind: eenzame, 
verveelde ratten in een karige omgeving dro-
geerden zich te pletter, ratten in een verrijkte 
omgeving veel minder. Context telt. In ons 
geval kan je dat waarschijnlijk verruimen tot 
zingeving. Ergens toe behoren, sociale rele-
vantie hebben, iets betekenisvols kunnen 
doen … Technologie kan dus uitnodigen tot 
bepaald gedrag, maar wij hebben daar ook 
een rol in.

Dat virtuele kan trouwens ook heel wat 
positieve mogelijkheden bieden. Het kan 
vervreemden, maar ook verbinden. De 
covidperiode heeft dat zeker duidelijk 
gemaakt. En buitengewoon praktisch is het 
soms ook. Zeer realistisch operaties oefe-
nen zonder dat er levens op het spel staan 
bijvoorbeeld. Fantoompijn verminderen door 
je verwarde hersenen een neplichaamsdeel 
voor te spiegelen. Therapie bij fobieën 
waarbij je aan je grootste nachtmerrie kan 
wennen, maar dan zonder dat hij écht echt 
is. Verkoelende, pijnreducerende beelden 
aanbieden aan brandwondenpatiënten.

Vormen van virtuele aanwezigheid
Dat laatste voorbeeld brengt ons eigenlijk 
op een heel interessant spoor. Er bestaan 
voor pijnbestrijding al heel lang fantasie- en 

Eens je erover nadenkt, is de grens tussen 
het virtuele en het fysieke moeilijk te 

trekken of te definiëren: ook in het geval 
van seks willen die begrippen nogal eens 

door elkaar vloeien
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meditatieoefeningen. Ze werken niet bij 
iedereen, maar er worden effectieve resul-
taten mee geboekt, van bevallingen tot 
chronische pijn. De kracht van het gedacht 
is groot. Eigenlijk komt het begrip ‘virtueel’ 
neer op twee pistes: denkbeeldig of digi-
taal. Er zijn dus kennelijk twee ‘machines’ 
in staat om werelden te verzinnen: ons brein 
en onze computer.

Dat brengt het virtuele misschien weer wat 
dichter bij onszelf. Ingebeelde werelden, die 
zijn wellicht al zo oud als de mensheid zelf 
is. Bij seks ongetwijfeld, maar net zo goed 
bij dat andere grote thema, de dood. Oké, 
we zijn nu volop aan het experimenteren 
met hologrammen en technologische toe-
standen om overledenen tóch nog een vorm 
van aanwezigheid te geven, maar wat doen 
mensen als ze naar een medium gaan? 
Zoeken ze dan ook niet een soort incarna-
tie van hun dode? Zelfs als we in plaats van 
geesten gewoon herinneringen oproepen … 
Zijn dat niet allemaal varianten op eenzelfde 
thema? Vormen van virtuele aanwezigheid 
creëren? Met die wonderlijke bedenking dat 
rouwen dus een proces van twee bewegin-
gen is of wordt: een overledene binnen in jou 
een plek geven en dat dan ook weer uiterlijk 
vormgeven. Her-inneren en her-uiteren, 
of zoiets.

Natuurlijk, een overledene is níét de herin-
nering. We gaan waarschijnlijk net op zoek 
naar al die technologie omdat we zó graag 
iets meer tastbaars zouden overhouden. 
Wat me terugbrengt bij een boeiende én 
ontnuchterende vorming die ik ooit volgde. 
Lustig filosoferend kwamen we tot de 
conclusie dat wij misschien wel veel meer 
‘beeld’ zijn dan we zelf denken. Wie wij zijn, 
is dat niet in heel grote mate hoe wij anderen 
toeschijnen? Wat anderen van je denken, 
hoe anderen je ervaren en interpreteren - en 
zullen herinneren, dat is meestal aanvullend 
maar niet overlappend met hoe wij onszelf 
zien. Maar hoort dat niet allemaal integraal 
bij wie we zíjn? Wat is échter aan ons zelf-
beeld dan aan het beeld dat een ander van 
ons heeft?

Toegegeven, dat is een ingrijpende gedachte. 
Niet geheel onaangenaam, want het groeit 
blijkbaar uit tot onze nieuwe vorm van hier-
namaals: we leven verder in gedachten als 
het - virtuele - ‘post-zelf’. Maar ook akelig, 
want als het oordeel van een ander over jou 
even zwaar weegt als wat jij van jezelf denkt, 
hoe kan je jezelf dan nog definiëren? Een 
lastige kwestie, maar Machiavelli, politiek 
filosoof uit het begin van de zestiende eeuw, 
had een punt als hij zich luidop afvroeg wat 
bijvoorbeeld het nut is van betrouwbaar zíjn 

als niemand je betrouwbaar víndt? Kan je 
dan niet beter betrouwbaar líjken? Dat is 
tenslotte toch hetgeen het gedrag van de 
anderen zal sturen. Het oordeel van de ander 
kunnen we dus niet zomaar naast ons neer-
leggen. Misschien zijn we wel gewoon een 
immer evoluerende beeldencollectie? De 
bundeltheorie van de achttiende-eeuwse 
filosoof David Hume anno 2023, het klinkt 
behoorlijk virtueel. In elk geval: schijnen, lijken 
en zijn - heel vaak worden die woorden 
tegenover elkaar gezet, maar ze zijn verdorie 
meer complementair dan gedacht.

Impact van het virtuele op het echte
Toch valt het niet te ontkennen dat de 
opmars van het virtuele een flinke impact 
heeft. Begrippen als waarheid en echt-
heid staan op steeds lossere schroeven. 
Een realitycheck op de klassieke manier is 
niet meer zo voor de hand liggend. Voor 
almaar meer virtuele aangelegenheden is 
er zelfs geen reële evenknie meer … Het 
spel Second Life is misschien wel second, 
maar het wordt toch ook steeds meer een 
life. Mark Zuckerbergs metaverse staat voor 
de deur. Je kan een Dyson-apparaat in een 
virtuele omgeving testen om te zien of het 
iets voor jou is. Gucci en Nike hebben al vir-
tuele producten - stel je voor, straks moeten 
we twéé modes volgen. En dan hebben we 

Verschillende merken lanceren inmiddels 
virtuele producten: zo heeft het modehuis 
Gucci virtuele sneakers op de markt 
gebracht die je alleen in de digitale wereld 
kan dragen
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nog niets gezegd over blockchains, bitcoins 
en al die andere wonderen der virtuele eco-
nomie. Allemaal evoluties die duwen op het 
pijnpunt in onze tweedeling echt-onecht. 
Niet echt, dat is nep, quasi, pseudo, bijna 
en niet volwaardig - allemaal termen die 
eerder negatief geladen zijn. Wat niet echt 
is, is ondergeschikt. Dat zullen we niet kun-
nen blijven volhouden.

Bovendien verandert de virtuele wereld 
ook dingen ‘in het echt’. Succesvol han-
delen in cryptomunten heeft een reële 
impact op je welstand. Cybercriminaliteit 
is wel degelijk strafbaar. Virtuele seks kan 
in sommige gevallen misschien ook als 
overspel worden gezien en consequen-
ties voor je relatie hebben. Als je binnen 
een virtueel therapieprogramma oefent 
om je fobie te overwinnen, dan ben je die 
angst als het even meezit ook écht kwijt. 
Meer nog, er lopen zelfs experimenten 
met virtuele out-of-body ervaringen om 
doodsangst te reduceren en het lijkt nog te 
werken ook. Zo existentieel kan de impact 
van ‘het onechte’ dus zijn … Het gaat al 
lang niet meer over een spelletje spelen 
of een Van Gogh in 3D ervaren, er groeit 
een tweede parallelle wereld - deels maar 
niet volledig verankerd in de reële. En wij 
hebben er zélf de fundamenten van gelegd. 

Breaking news: hebben we dus toch nog 
een scheppingsverhaal.

Alleen, waarheid, echtheid, authenticiteit, 
werkelijkheid zijn complexere begrippen 
geworden dan ooit. Plato’s allegorie van de 
grot gaat in de mixer. Daar had je mensen 
opgesloten in een grot die naar schaduwen 
op de muur keken en ze als realiteit aanza-
gen. Daarnaast had je ook mensen die zich 
uit de grot vrijmaakten om buiten ‘de ware 
realiteit’ te zien. Kort door de bocht, want 
het verhaal is complexer dan dat en had 
een eigen agenda, maar hoe dan ook, het 
wordt nu wel steeds vager wat de realiteit is. 
Helpt de virtuele wereld ons finaal uit de grot 
of creëert ze een nieuwe? ‘De wereld’ lijkt 
goed op weg om ‘een wereld’ te worden.

Zorgen voor voldoende bagage
Is dat intimiderend? Een beetje wel. Maar 
bedenk evenwel hoe álles fundamenteel 
veranderd is door de introductie van pak-
weg het schrift, de radio of de televisie. 
Technologie en wetenschap hebben altijd al 
die macht gehad om onze leefwereld totaal 
te transformeren. En daar kwam geen toe-
stemming aan te pas. Stel je voor dat de 
auto als uitvinding zou worden voorgesteld: 
je kan ineens overal en snel komen waar je 
wil, maar er zullen jaarlijks zoveel mensen 

sterven, er zal zoveel vervuiling zijn en zoveel 
natuur vernietigd worden … Zouden wij die 
prijs redelijk vinden en voor de invoering 
stemmen? Het punt is dat we die keuze 
vooraf nooit krijgen. We rollen daar gewoon 
vanzelf in. Dat zal met de virtuele wereld niet 
anders zijn. Het kan ons ontmenselijken of 
vervreemden, maar uiteindelijk is het een 
voortzetting van een van de menselijke 
eigenschappen bij uitstek, de verbeelding. 
Het vermogen om verder te denken dan 
hetgeen we zien, horen, voelen. Je kan dus 
net zo goed zeggen dat we nu eindelijk ons 
potentieel aan het realiseren zijn, dat we 
loskomen van onze fysieke grenzen. Het 
transhumanisme zou het daar zeker mee 
eens zijn.

Maar we maken de cirkel graag rond en 
komen weer bij het begin: waarom zouden 
we moeten kiezen? Pro of contra, posi-
tief of negatief, bang of enthousiast. Zelfs 
zijn, schijnen en lijken vormen een zootje 
ongeregeld. Maar, je hoeft een terrein niet 
te kennen om erdoor te kunnen navigeren. 
Een goed kompas is voldoende. Laten we 
zorgen dat we als avonturiers gewoon vol-
doende bagage voor dit nieuwe hoofdstuk 
mee hebben.

* * *

Klassieke tweedelingen tussen schijn en 
werkelijkheid, zoals in Plato’s allegorie van 

de grot, zijn moeilijk vol te houden: het 
wordt steeds vager wat de realiteit is, ‘de 

wereld’ lijkt goed op weg om ‘een wereld’ 
te worden
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Virtueel en echt, hand in hand
Robots, VR en AR in de gezondheidszorg

e jaren twintig van de eenentwintigste eeuw lijken 
die van de technologische versnelling te zijn. 
Universitaire papers worden geschreven door 

‘slimme’ chatbots zoals ChatGPT, ‘echte’ stemmen worden 
virtueel gekloond en escaperooms worden uitgerust met 
VR-brillen. De cyberwereld lijkt nabij. Maar wat betekent dat 
voor de medische sector?

Jérémy Celen

De inzet van de modernste technologieën in de zorgsector - zoals robots, virtuele en aangevulde 
realiteit - lijkt in een stroomversnelling te zijn terechtgekomen: op die manier worden hulpverleners 

bijgestaan om de zorg nog persoonsgerichter en accurater te makenD
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Robotchirurgie
Het inzetten van door de mens bestuurde 
robots is al een poos geen sciencefiction 
meer. Zo nam onder meer Ziekenhuis Geel 
de strategische beslissing om volop in 
robottechnologie te investeren. Sinds de 
lente van 2022 wordt door twee urologen- 
specialisten een speciale operatierobot 
gebruikt bij het verwijderen van prostaten bij 
kanker. Nadien sloten daar ook twee chirur- 
gen van de abdominale heelkunde bij aan, 
verantwoordelijk voor buikwandchirurgie en 
maag- en darmoperaties. Het toestel heeft 
wat weg van een spelconsole met joysticks, 
waarmee robotarmen van een afstand door 
een chirurg worden aangestuurd.

Er zijn verscheidene voordelen aan het 
gebruik van een robot, zoals het wegfilteren 
van trillingen en onbedoelde bewegingen. Zo 
kan men uiterst nauwkeurig te werk gaan en 
verkrijgt de chirurg ook een beter overzicht 
doordat het operatieveld op een scherm 
tienmaal vergroot en in hoge schermresolutie 
wordt weergegeven. Door de erg accurate 
precisie van de robot kunnen bepaalde ope-
ratieve handelingen op moeilijk bereikbare 
plaatsen in het lichaam uitgevoerd wor-
den, waarbij de impact van de ingreep op 
de patiënt ook aanzienlijk minder is dan bij 
klassieke ingrepen.

Onderzoek aan de University of Sheffield en 
het University College London toonde aan 
dat het inzetten van robots bij blaaskanker-
operaties ertoe leidde dat er tweeënvijftig 
procent minder heropnames plaatsvonden. 
Ook bleek dat door de toepassing van de 
robotchirurgie het risico op bloedstolsels 
aanzienlijk werd verkleind. Bovendien kon-
den de patiënten ook eerder naar huis, 
traden er minder complicaties op en konden 
ze sneller bewegen.

Virtuele realiteit
Ook het inzetten van virtuele realiteit, virtual 
reality, afgekort als VR, wint aan kracht 
en impact in de medische wereld. Aan de 
Augusta University in de Amerikaanse staat 
Georgia begon men met het bouwen van 
virtuele simulaties die allerhande situaties 
uit de realiteit nabootsen. Die simulaties 
werden ontwikkeld op vraag van alumni. 

De afgestudeerden gaven immers aan dat 
ze na het voltooien van hun studies onvol-
doende voorbereid waren op emotioneel 
beladen situaties zoals het omgaan met 
het levenseinde.

VR-brillen, computers en bijbehorende 
software worden ingezet om onder meer 
chirurgische operaties te simuleren, diag-
noses te stellen en casussen met betrekking 
tot het levenseinde te ontwikkelen. Er is ook 
een belangrijke praktische kant aan de vir-
tuele zaak. De inzet van die technologische 
snufjes werkt eveneens plaatsbesparend, 
daar er minder fysieke ruimte noodzakelijk 
is om een concrete situatie na te bootsen. 
Bovendien dienen instructeurs niet per se 
live aanwezig te zijn, aangezien instructies 
via de interactieve bril op visuele wijze kun-
nen worden weergegeven.

Aangevulde realiteit
Naast virtuele realiteit bestaat er ook aan-
gevulde realiteit, augmented reality, of 
kortweg AR. Dat zijn livebeelden van de 
werkelijkheid waaraan elementen worden 
toegevoegd. Een voorbeeld daarvan zijn 
de verschillende effecten die je aan foto’s 
op je smartphone kan toevoegen. AR ont-
wikkelt zich snel en is inmiddels ook vlot 
inzetbaar in de verschillende geledingen 
van de gezondheidszorg. Het combineren 
van bestaande beelden met door specifieke 
software gegeneerde beelden biedt kan-
sen om de nauwkeurigheid te verhogen en 
kan tot nieuwe inzichten over het menselijk 
lichaam leiden.

Zo is het dankzij AR mogelijk om op basis 
van data die bijvoorbeeld uit een MRI-scan 
worden gehaald, een hologram te maken 
dat tijdens het consult met een patiënt kan 
worden besproken. Bij een scan van de 
hersenen wordt er dan een soort accurate, 
virtuele en driedimensionale kopie gemaakt 
die de arts tijdens het consult kan toelichten. 
Dat hologram kan bij een eventuele ingreep 
ook op het hoofd van de patiënt worden 
geprojecteerd, zodat de chirurg tijdens de 
operatie een overzicht van de hersenstruc-
turen krijgt. Dat leidt ertoe dat de ingreep 
dankzij de gedetailleerde gegevens van het 
hologram minder invasief verloopt.

Die zogenoemde toegevoegde realiteit 
kan levens redden. Zo bestaat er al een 
systeem waarbij een hulpverlener met een 
AR-bril een visueel overzicht krijgt van waar 
op het lichaam de patches van de externe 
defibrillator precies geplaatst moeten wor-
den. Daaraan gekoppeld wordt die gebruiker 
tijdens het reanimatieproces voorzien van 
visuele feedback, om de interventie zo suc-
cesvol mogelijk te laten verlopen.

Heden en toekomst
De inzet van de modernste technologieën in 
de zorgsector lijkt in een stroomversnelling 
te zijn terechtgekomen. Het wordt eerder 
regel dan uitzondering dat robots, virtuele en 
aangevulde realiteit essentieel deel zullen uit-
maken van de medische hulpverlening in het 
heden en van de toekomst van de medische 
sector. Maar dat betekent niet dat de zorg-
verleners verdwijnen. Integendeel, zij zullen 
bijgestaan worden door de allernieuwste 
snufjes om de zorg nog persoonsgerichter 
en accurater te maken.

De toepassingen van virtuele realiteit zijn 
quasi oneindig: ook voor zorgvragers zijn 
er talloze mogelijkheden, bijvoorbeeld om 

beter met een ziekte te kunnen omgaan

Reshaping the future of health-
care with AR, VR, and MR, Harsha 
Vardhan, 26 januari 2023, online.

Virtual reality als sleutel tot succes-
volle revalidatie, Bruno Stroobants, 
Hogeschool Gent, faculteit Bedrijf 
en Organisatie, 2019, online.
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We evolueren naar een parallelle wereld waarin iedereen een digitale versie van zichzelf bezit: 
die realiteit is niet meer zo veraf, integendeel, de metaverse ontwikkelt zich razendsnel, en in die 

digitale wereld kan je je eigen leven creëren, kan je zijn wie je wil

Er is leven na de dood
Over YODT, avatars en deepfake

e dood hoort bij het leven. Waar de een komt, 
volgt de ander als een schaduw. Ooit is het 
onherroepelijk met ons gedaan. Of niet? Ons aardse 

leven is dan misschien voorbij, maar weldra leven we met z’n 
allen verder in de metaverse. Daar is Koen Mylle, de man achter 
de app YODT, van overtuigd. Hij gelooft rotsvast in een leven na 
de dood. Niet in een hemel of een hel, maar wel in een artificieel 
gecreëerd universum met quasi eindeloze mogelijkheden.

Nele Deblauwe
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Vrijzinnig humanisten geloven niet in 
een leven na de dood. Jij wel?
De dood heeft me altijd mateloos 
gefascineerd. Ik vind sterven een heel 
onrechtvaardig gegeven, want je krijgt 
geen tweede kans. Daarom wil ik zó graag 
geloven in een leven na de dood. Stel dat 
ik morgen plots overlijd, dan zou ik er alles 
voor geven om nog even te kunnen terug-
keren voor een knuffel of een gesprek met 
mijn nabestaanden. Om hen toe te fluisteren 
dat alles goed komt, dat hun rouw er mag 
zijn, maar ook dat ze verder moeten met hun 
leven. Mensen die aangekondigd overlijden, 
kunnen zich voorbereiden op het afscheid, 
samen met familie en vrienden. Bij een plots 
sterfgeval, zoals bij een ongeval of suïcide, 
lukt dat niet.

Vanuit die interesse volgde je een 
opleiding tot begrafenisondernemer. 
Ondertussen houd je je professioneel 
bezig met levenseindevragen. Op welke 
manier?
In 2004 schreef ik een brief aan mijn nabe-
staanden. Dat document stond op mijn 
desktop in een mapje met de naam ‘Als ik 
morgen sterf’. Ik was toen veertig jaar en 
noemde het mijn emotioneel testament. 
Ondertussen is mijn leven ontzettend veran-
derd en geëvolueerd. Dat is bij iedereen zo, 
het leven is - gelukkig maar - geen statisch 
gegeven. We zijn voortdurend in beweging 
en maken elke dag opnieuw keuzes die onze 
toekomst een andere vorm of inhoud geven. 

Die brief van toen is nu helemaal niet meer 
van toepassing. Bovendien is het niet meer 
van deze tijd om dingen op papier te bewa-
ren, dus ik bedacht een app waarin ik allerlei 
zaken met betrekking tot mijn nalatenschap 
kan bijhouden. Hoe meer ik daarmee bezig 
was, hoe meer ik besefte dat we ook over 
onze digitale nalatenschap moeten naden-
ken. We zien steeds vaker profielen op 
Facebook of LinkedIn waarvan de eigenaars 
overleden zijn. Volgens berekeningen zullen 
er aan het einde van deze eeuw meer dode 
dan levende profielen op Facebook zijn.

De app heet YODT en dat staat voor 
‘You Only Die Twice’. Hoezo, twee keer 
sterven?
In de toekomst zal iedereen twee keer ster-
ven. Eén keer in de wereld zoals wij die nu 
kennen en één keer in de digitale wereld.

De digifielen en cybernauten zijn onge-
twijfeld helemaal mee, maar hoe leg je 
de metaverse uit aan een doorsnee-
mens die alleen de aan-uitknop van een 
laptop kan bedienen?
Heel eenvoudig: de metaverse is een virtu-
ele wereld. Momenteel bestaan er meerdere 
van die werelden. Zo heb je Roblox, maar 
ook Horizon Worlds, of Decentraland. 
Vooral kinderen voelen zich in die digitale 
universums thuis. Ze zijn ermee vertrouwd, 
onder andere via digitale huiswerkplatfor-
men zoals Bingel. Daar hebben kinderen 
hun eigen avatar. Wie flink huiswerk maakt, 

wordt beloond met pingping - digitale munten, 
zeg maar. Met die pingping kunnen ze hun 
figuurtje leuke kleren aantrekken of kiezen 
voor bijzondere kenmerken zoals een vis-
senkop of puntoren. Met hun avatar beleven 
ze de leukste avonturen, organiseren ze 
feestjes of bouwen ze hun eigen huis. De 
graphics van die games zijn vandaag nog 
rudimentair, de icoontjes zijn nog beperkt 
qua mogelijkheden, maar de kracht van 
het internet en computers neemt fors toe. 
Straks krijgt de metaverse een realistische 
weergave. Naarmate de grafische kwaliteit 
toeneemt en de metaverse actiever wordt, 
zullen er ook steeds meer volwassenen aan 
deelnemen.

Dat klinkt heel futuristisch. Is de meta-
verse nog ver van ons bed?
Helemaal niet. De metaverse ontwikkelt zich 
razendsnel. We evolueren naar een paral-
lelle wereld waarin iedereen een digitale 
versie van zichzelf bezit. Die realiteit is niet 
meer zo veraf, integendeel. Beweren dat 
de metaverse een hype is, is naïef. Twintig 
jaar geleden waren er ook stemmen die 
beweerden dat het internet tijdelijk zou zijn, 
een modeverschijnsel. Kijk nu. Kinderen 
leiden vandaag een heel ander leven dan 
pakweg kinderen in de jaren tachtig. De 
huidige generatie jongeren behoort tot de 
digital natives, ze hebben nooit een andere 
wereld gekend dan die mét internet. In die 
wereld zullen zij de metaverse als heel nor-
maal beschouwen.

Koen Mylle, de man achter de app YODT, 
‘You Only Die Twice’, is ervan overtuigd 
dat we na ons aardse bestaan met z’n 

allen verder leven in de metaverse: “Hoe 
meer ik daarmee bezig ben, hoe meer 
ik besef dat we ook over onze digitale 

nalatenschap moeten nadenken.”
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Wat moet ik daarmee, met die digitale 
versie van mezelf?
In de metaverse kan je je eigen leven cre-
eren, kan je zijn wie je wil. Je kan er met 
je droomauto rijden, over de hele wereld 
nieuwe vrienden maken, vlotjes meerdere 
talen spreken en zelfs vergaderingen op je 
werk bijwonen zonder daarbij in levenden 
lijve aanwezig te zijn. Je stuurt gewoon je 
avatar, terwijl je thuis met je VR-bril op je 
neus in de zetel zit.

Leven in de metaverse betekent ook 
sterven in de metaverse, of net niet?
Dat is een ingewikkeld ethisch vraagstuk. 
In de digitale werelden lopen inderdaad 
mensen rond die in de reële wereld al 
overleden zijn. Vandaag kan iemand als 
avatar perfect verder leven in die digitale 
wereld. Je avatar kan na je dood door 
iemand anders in de metaverse gedirigeerd 
worden. De vraag is: willen we dat? We 
moeten ons afvragen waar we de grens 
bepalen. Waar stopt het echte leven en 
waar begint het virtuele leven, en waar en 
hoe stopt het dan weer? Als je iets in een 
digitale wereld creëert, dan blijft het daar 
voor eeuwig bestaan. Maar ook hier: wil 
je dat wel?

Meer vragen dan antwoorden dus?
Absoluut. In Praag vond onlangs een 
conferentie plaats rond het bepalen van 
ethische regels voor de artificiële wereld. 
Momenteel zijn die er helaas onvoldoende, 

en dat terwijl de metaverse as we speak 
steeds groter en reëler wordt. Facebook is 
een mooi voorbeeld van hoe het niet moet. 
Toen dat platform aan zijn opmars begon, 
was de overheid daar totaal niet mee bezig, 
met als gevolg dat ze hopeloos achterblijft 
met de wetgeving. Zo ontstond het schan-
daal rond Cambridge Analytica, waarbij de 
data van miljoenen Facebookgebruikers 
voor politieke doeleinden werden misbruikt. 
Mark Zuckerberg, de CEO van Meta, gaf 
uiteindelijk toe dat zijn bedrijf aan marketing 
doet: “We run ads.” De data van gebruikers 
worden verkocht aan de hoogste bieder, 
die ze inzet uit eigenbelang. Op die manier 
werden miljoenen accounts beïnvloed om 
voor Donald Trump te stemmen bij de 
Amerikaanse presidentsverkiezingen van 
2016. Met de kracht van artificiële intelli-
gentie en de komst van de metaverse wil 
men dat soort manipulatieve strategieën 
vermijden, maar dat vraagt om een strenge 
regelgeving. Met een opgeheven vinger en 
het verbieden van discriminerend taalge-
bruik zullen we er niet komen.

De vrije wil lijkt plots een heel relatief 
gegeven in die digitale wereld.
Facebook, Google, Instagram, WhatsApp … 
het zijn geen liefdadigheidsinstellingen, hè. 
Die bedrijven zijn miljoenen waard en ze 
worden gerund met het oog op hun econo-
mische belangen. Wij voeden hen dagelijks 
met informatie over wie we zijn, waar we 
naartoe gaan, wat ons interesseert, wie 

onze vrienden zijn, welke politieke voor-
keur we hebben, wat onze geaardheid is, 
enzovoort. Wees er maar zeker van dat al 
die data zorgvuldig opgeslagen en gebruikt 
worden. Wie denkt ‘veilig’ te zijn door uit 
de metaverse te blijven, is eraan voor de 
moeite. Niets is minder waar.

Op Facebook kan je tegenwoordig 
aangeven wat er na je overlijden met 
je profiel moet gebeuren. Stel dat je 
aangeeft dat het mag blijven bestaan, 
wat is dan de meerwaarde ervan als je 
overleden bent?
Op Facebook ben ik bevriend met iemand 
die al tien jaar dood is. Dat profiel bestaat 
nog, dus ik krijg een melding als die per-
soon jarig is. Ikzelf en ook andere vrienden 
posten dan wensen op zijn profiel. In prin-
cipe loopt die persoon nog in de digitale 
wereld rond, want niemand heeft het 
Facebookprofiel van die man opgezegd. 
We zien dat heel wat profielen na verloop 
van tijd verdwijnen, maar iemand kan een 
profiel ook gewoon overnemen. Zo hoorde 
ik over een Facebookprofiel van een over-
leden meisje dat door haar mama was 
overgenomen. Zij postte of antwoordde 
in naam van haar dochter. Dat kan bete-
kenisvol zijn in een rouw- of troostverhaal. 
Tegelijk moet er een wetgevend kader 
komen, want niet iedereen wil digitaal 
verder leven. Over zo’n dingen moeten 
we nadenken in het hier en nu, vóór we 
sterven.

De komst van artificiële intelligentie zal 
de grens tussen de echte en de virtuele 
wereld flinterdun maken en wellicht zelfs 
helemaal doen vervagen, en dat zal ook bij 
rouwen een rol spelen - bijvoorbeeld met 
de ontwikkeling van avatars en deepfake 
therapie

Dossier: De virtuele mens
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Zou jij verder willen leven als avatar?
Als mijn nabestaanden zich kunnen troos-
ten met een avatar van wie ik ben of ben 
geweest, dan vind ik dat helemaal oké. Zo 
houd ik van het idee dat mijn achterkleinkin-
deren mijn avatar zullen ontmoeten en mij 
op die manier leren kennen. Voor mij is dat 
een manier om verder te leven na mijn dood, 
een fijne gedachte. Maar mijn avatar moet 
wél gecreëerd zijn op basis van mijn data, 
dus van alle informatie over mij als mens. Ik 
wil niet dat men iets creëert waarbij eventu-
eel dingen worden verteld die niet helemaal 
stroken met wie ik was. Kijk, ik wéét ratio-
neel gezien dat het leven hier en nu eindig is. 
Zolang je dat niet beseft, kan je er ook niet 
intens van genieten. Maar door de komst van 
artificiële intelligentie zal het voor iedereen 
mogelijk worden om de overledene nog te 
volgen. In plaats van naar een foto zal men 
naar een persoon in levenden lijve kunnen 
kijken. Op de uitvaart zal de avatar van de 
overledene aanwezig zijn, men zal nog met 
hem of haar kunnen praten. Dat bestaat al.

We gaan naar de uitvaartplechtigheid 
van onze overleden oom en wie komen 
we daar tegen? Onze oom!
Ik heb mijn oma nooit gekend, ze overleed 
in de Tweede Wereldoorlog, voor ik geboren 
werd. Mijn moeder vertelde vaak over haar, 
maar ik heb alleen een foto. Ik heb haar stem 
nooit gehoord, noch de intonatie ervan, of 
haar mimiek nooit gezien, alleen die platte 
foto van haar. Als ik vandaag de kans zou 

krijgen om even met haar te praten, dan zou 
ik dat onmiddellijk doen. Ik zou er heel veel 
voor over hebben.

Ook als dat een avatar zou zijn?
Oh, maar dat maakt me niets uit.

Vreemd … je spreekt eigenlijk toch niet 
écht met haar?
Maar wel met een levensechte digitale ver-
sie van haar. In Nederland is daar onderzoek 
naar gedaan. Aan verschillende men-
sen werd gevraagd of zij virtueel met hun 
overleden partner of kind wilden praten. 
De proefpersonen kregen het beeld van 
hun dierbare overledene geprojecteerd op 
iemand anders - een deepfake therapeut - 
voor zich. De therapeut antwoordde op de 
vragen van de nabestaanden, mét de stem 
en het uiterlijk van de overleden persoon.

Deepfake, dat is nog iets helemaal 
anders?
Deepfake is projectie, een avatar is virtuele rea-
liteit. Bij deepfake kruipt iemand in de huid van 
iemand anders. De deelnemers aan het onder-
zoek leken goed te beseffen dat het nep was, 
toch voelden ze zich gesteund en getroost 
door de deepfake therapy. Vandaag kan je 
- na overleg - al zo’n rouwtherapie boeken.

Mogen we nog gewoon rouwen, als in 
definitief afscheid nemen?
Natuurlijk, maar willen we niet allemaal gelo-
ven in mooie verhalen? Mensen betalen ook 

voor een goochelshow, hoewel ze weten dat 
ze bedot worden. De illusie en de beleving 
tellen. De bedenker van deepfake therapy for-
muleerde het zo: de ratio wordt aan de kant 
geschoven voor het fijne gevoel dat mensen 
aan het gesprek met de overledene beleven. 
Ze praten over koetjes en kalfjes, over wat ze 
horen, voelen en zien. Is dat goed of fout? Als 
het de pijn verzacht, dan maakt het niets uit. 
Ik vind het niet verkeerd om me goed te voe-
len bij iets dat nep is en waarvan ik wéét dat 
het nep is. Een film is ook niet echt en toch 
gaan we massaal naar de bioscoop.

Een film is entertainment. Met avatars 
op een uitvaartplechtigheid of deepfake 
therapy bij rouwende mensen raken we 
aan normale menselijke gevoelens als 
verdriet, pijn en gemis.
Je kan je bij dat alles heel wat vragen stel-
len. Is het inzetten van avatars en deepfake 
therapy verkeerd? Op zich is de technologie 
en ontwikkeling ervan niet verkeerd. Hoe we 
ermee omgaan, dat is een andere kwestie. 
Die nieuwe realiteit komt er sowieso aan, het 
is hoog tijd om erbij stil te staan. Ooit naar 
The Matrix gekeken? Daarin stelt men dé 
vraag: “How do you define real?” De komst 
van artificiële intelligentie zal de grens tus-
sen de echte wereld en de virtuele wereld 
flinterdun maken en wellicht zelfs helemaal 
doen vervagen. Dat zal ook bij rouwen een 
rol spelen.

* * *

Koen Mylle: “Als mijn nabestaanden zich 
kunnen troosten met een avatar van wie 

ik ben of ben geweest, dan vind ik dat 
helemaal oké. Maar mijn avatar moet wél 

gecreëerd zijn op basis van mijn data, dus 
van alle informatie over mij als mens.”
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Games als Assassin’s Creed laten zich spelen als een interactieve film, meer zelfs, ze dompelen 
je onder in een interactieve geschiedenisles - hier een beeld uit Assassin’s Creed Valhalla, let op 

het fotorealisme en de details

Er was eens … een game
Een kijk op een wondere wereld

ames hebben de perceptie tegen. Ze zouden 
verslavend zijn, gewelddadig, kinderachtig 
en dies meer. Maar is die reputatie terecht? 
Onbekend is onbemind, geldt ook in dit geval. 

En daarom dompelen we ons onder in de wereld van de games 
en ontdekken we de positieve waarden en effecten ervan. 
The game is on.

Stijn Derauw
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De GVG, de Grote Vriendelijke Game
Door veel mensen worden ze bejubeld, 
anderen vinden games maar niets. Nog al 
te vaak zijn ze onbekend - ook binnen de 

vrijzinnigheid blijven ze een afwezig medium. 
Zelfs in 2023 stuit het medium herhaaldelijk 
op weerstand en onbegrip. Het al dan niet 
verslavende karakter, de vermeende impact 

op de mentale gezondheid en het geweld-
dadige imago van bepaalde games met 
bijbehorend risico op imitatiegedrag spelen 
regelmatig op bij critici.

Dossier: De virtuele mens
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Nochtans bewijzen talloze studies dat 
er geen direct causaal verband bestaat 
tussen gamen en misdragingen in het 
werkelijke leven. Integendeel, gamen zou 
vooral positieve effecten hebben, onder 
meer een verbeterde oog-handcoördinatie 
en ook cognitieve voordelen. De betere 
hedendaagse game zet je brein stevig aan 
het werk. Andere studies tonen dan weer 
aan dat gamers beter kunnen samenwer-
ken, problemen onder tijdsdruk efficiënter 
oplossen en hechtere vriendschapsban-
den smeden. En niet onbelangrijk, plezier 
blijft de essentie. We kunnen besluiten dat 
gamers dus best deugen. In plaats van neer 
te kijken op games, maken we er graag een 
diepe buiging voor.

De wereld groter maken
Gamen maakt deel uit van onze wereld, 
daar kunnen we echt niet meer omheen. 
Het gaat als het ware om een geëvolueerde 
versie van het traditionele gezelschaps-
spel. De gamewereld heeft wel nog een 
lange weg te gaan. Van oorsprong geldt 
de game-industrie als een mannenbol-
werk, maar het clichébeeld dat gamen 
alleen een ‘mannending’ zou zijn, kun-
nen we gelukkig al naast ons neerleggen. 
Recent onderzoek toont aan dat vrouwen 
tegenwoordig bijna net zoveel gamen als 
mannen. Vrouwenemancipatie op zijn best 
dus.

Daarnaast wordt gamen nog al te veel als 
‘kinderachtig’ gezien. Laat ons die puberale 
gedachte voor eens en altijd doen verdwij-
nen, want games zijn van alle leeftijden en 
even divers als boeken en films. Voor elk 
wat wils dus: actie, avontuur, roleplaying, 
horror, strategie, simulatie, sport en zelfs 
educatieve games. Zo zie je maar. Het ple-
zier dat gamen biedt, komt stilaan binnen 
ieders bereik te liggen. Gaming is een feno-
meen dat, tegen alle clichébeelden in, de 
wereld groter maakt in plaats van kleiner.

Een deel van het team
We kennen ze allemaal wel. Ergens in onze 
al dan niet uitgebreide familie-, vrienden- 
of kennissenkring loopt ongetwijfeld een 
filmliefhebber, heavymetalfan, bibliofiel of 
lettervreter rond. Zo iemand die zelfs op zijn 

eigen verjaardagsfeest liever met de neus 
in de boeken zit dan dat hij met zijn vriend-
jes speelt. En dan heb je de gamer. “Oh, 
nee, zijn jullie weer over spelletjes bezig”, 
fluistert mijn vader mijn jongste broer en mij 
soms toe op een familiebijeenkomst. Als we 
het nu over films zouden hebben, dan had 
hij die opmerking niet gemaakt, maar het 
woord ‘game’ creëert meteen een drempel. 
Eigenlijk kan mijn papa daar niet over oor-
delen, want hij was jong op het moment dat 
de games pas hun eerste stapjes zetten.

De perceptie over games zit nog niet altijd 
mee. Het is een beetje zoals met seksuali-
teit. Iedereen doet het, maar erover praten, 
dat is nog iets anders. Wat mij betreft, zijn 
games evenwaardig aan films, muziek en 
boeken. En alle vier zijn ze even belangrijk 
en hebben ze een enorme impact op mijn 
leven. Ze hebben deze versie van mezelf 
mee vormgegeven. Laat ons de gamer 
dus voor eens en altijd naast de cinefiel, 
de muziekliefhebber en de boekenwurm 
plaatsen.

En de Oscar gaat naar …
Mijn favoriete games zijn ongetwijfeld zij die 
zich laten spelen als een interactieve film. 
Dan hebben we het over games als The 
Last of Us - nu ook een televisieserie - God 
of War, Days Gone, Ghost of Tsushima, 
Assassin’s Creed, Horizon Zero Dawn en 
Mass Effect. De beleving die zulke games 
je geven, is vergelijkbaar met die van films 
en sommige verhalen zijn ‘Oscarwaardig’.

Een game als The Last of Us, de succes-
volle postapocalyptische zombiegame, is 
eigenlijk een meesterwerk. De connectie die 
je maakt met de hoofdpersonages en het 
verhaal, zijn ongezien. Zelden heeft een film 
mij zo bij de keel gegrepen als die game. 
Het is een rollercoaster aan emoties. Het 
acteerwerk is fenomenaal, de setting is 
donker en rauw, het ziet er realistisch echt 
uit en de soundtrack is prachtig.

Ook de Mass Effect-trilogie heeft een diepe 
indruk op mij nagelaten. Die reeks is een 
overdonderend sciencefictionepos en wordt 
ook wel eens de Star Wars van de games 
genoemd. Het is een game waarbij je keuzes 

en speelstijl een impact hebben op het 
verdere verloop van het verhaal. Meerdere 
eindes zijn dus mogelijk. Van ontwikkeling 
gesproken.

De wereld ligt aan je handen
Het eerder vermelde Assassin’s Creed, 
een van de populairste gamereeksen, is 
zelfs meer dan een interactieve film. Elke 
Assassin’s Creed-game is een interactieve 
geschiedenisles die draait om een clash 
der beschavingen of een strijd tussen twee 
geheime genootschappen - Assassijnen 
tegen Tempeliers. Onder meer de Derde 
Kruistocht, de renaissance, de verlichting 
en de Amerikaanse Revolutie vormden al 
het decor. Daarna keerde de reeks terug 
naar de oudheid: Egypte in het begin van 
de Romeinse overheersing, en het oude 
Griekenland waar je zelfs enkele bekende 
filosofen, onder anderen Socrates, tegen 
het digitale lijf loopt. En de recentste game 
brengt je in ware Vikingstijl terug naar 
Engeland ten tijde van de middeleeuwen.

Een leuk extra bij die laatste games is dat 
je, los van de hoofdgame, een interactieve 
wandeling of Discovery Tour kan starten. 
Die Discovery Tour bestaat uit een aantal 
speciale games waarin bezoekers vrij door 
bovenvermelde tijdperken heen kunnen 
reizen om meer te leren over de geschie-
denis en het dagelijkse leven in die tijd. 
Leerlingen, leerkrachten en (niet-)gamers 
kunnen de tijdperken rustig ontdekken of 
rondleidingen en verhalen volgen die door 
historici en experts worden verzorgd.

Ook een andere topgame van de laatste 
jaren, Ghost of Tsushima, is deels op een 
waargebeurd verhaal gebaseerd. Het speelt 
zich af in 1274, toen de Mongoolse invasie 
van Japan begon. Het is net als de laatste 
Assassin’s Creed-games een openwereld-
spel en de setting, het eiland Tsushima, is 
adembenemend. Voor mensen zoals ik, 
voor wie reizen toch een (te) dure en onrea- 
listische uitgave is, zijn dat soort games een 
bijna gratis alternatief. Het valt natuurlijk niet 
te vergelijken, maar het blijft een aange-
naam en heel milieuvriendelijk alternatief.

* * *
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Cryptovaluta zijn ontstaan vanuit het idee een munteenheid te ontwikkelen die compleet zelfstandig 
en los van een autoriteit, zoals een overheid of een bank, functioneert: vrijheid van communicatie en 

bescherming van privacy zijn daarbij de fundamenten

Aan de basis van cryptovaluta
Vrijheid en privacy als hoogste goed

nvesteren in een cryptovaluta, zelfs in bitcoins of 
ethers, is een risicovolle belegging. De cryptomarkt 
fluctueert sterk en biedt geen zekerheden. Of 

investeren in cryptovaluta een goede zaak is of niet, dat antwoord 
blijven we je schuldig. We belichten hier een andere kant van de 
cryptomarkt: de oorsprong van het idee van digitaal geld.

Laure Lytens
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Een duik in de geschiedenis
Cryptomunten kwamen er niet als een 
donderslag bij heldere hemel. De eerste 
dateerde van 2008, maar al sinds de jaren 
tachtig van de twintigste eeuw zochten 

enkele mensen naar een manier om geld 
uit te denken dat enkel en alleen online 
bestaat. De euro die je op je bankreke-
ning hebt staan, is inwisselbaar voor een 
muntstuk van één euro, terwijl één bitcoin 

geen fysiek bestaan heeft. Wie waren 
die ‘enkele mensen’ en waarom duurde 
die ontwikkeling zo lang? Een duik in de 
geschiedenis van grootmachten kan veel 
verklaren.

Dossier: De virtuele mens
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In de vijftiende eeuw groeide Spanje uit 
tot de eerste Europese grootmacht. Die 
enkele decennia later ten onder ging door 
wanbeleid en exuberante uitgaven onder 
koning Filips II.

Hetzelfde lot stond de opkomende groot-
macht de Nederlanden te wachten. In de 
zeventiende eeuw richtten ze in Europa 
de eerste nationale wisselbank op, waar 
mensen een rekening konden openen en 
goud voor geld wisselen. Bij de start werkte 
de bank goed en bracht ze de bevolking 
rijkdom. Helaas bleek niet veel later dat de 
instelling ook onderhevig werd aan cor-
ruptie door de overheid, met als gevolg 
dat er op het einde nog amper iets van de 
goudreserves overschoot.

Eenzelfde verhaal kan over Frankrijk en het 
Verenigd Koninkrijk verteld worden, maar 
waarom is dat relevant?

De relatie tussen geld en macht
Eigen aan de opkomst en ondergang van 
grootmachten is de relatie tussen geld 
en macht. Geld leidt tot (meer) macht en 
wie aan de macht is, wil aan de macht 
blijven. Toch blijken grootmachten hun 
macht steeds te verliezen door financi-
eel wanbeleid. De bevolking is daar altijd 
het voornaamste slachtoffer van. Hun 
belasting- en spaargeld wordt, onder een 
abominabele volksvertegenwoordiging, 
opgesoupeerd aan oorlog en decadentie.

De relatie tussen geld en macht bezorgt 
mensen een groeiende frustratie en een 
sterk wantrouwen tegenover hun overhe-
den. Er ontstaat een drang om die relatie 
tussen geld en macht te verbreken. Hoe 
dan? Door geld te decentraliseren, dus 
zonder een centrale autoriteit. Daarvoor is 
een automatisch systeembeheer nodig en 
een globaal te raadplegen grootboek. De 
eerste succesvolle poging daartoe werd 
bewerkstelligd door een cypherpunk, 
Satoshi Nakamoto.

De rol van cryptografie
Cypherpunks zijn die ‘enkele mensen’ van 
wie eerder sprake. Die mensen gebruiken 
encryptie, of versleuteling van informatie, bij 

de toegang tot een computernetwerk om 
hun privacy te beschermen.

Sinds de jaren tachtig zoekt die groep 
naar een digitale munteenheid die com-
pleet zelfstandig en los van een autoriteit, 
zoals een overheid of een bank, functio-
neert. Cypherpunks ontlenen hun naam 
aan een mailinglijst, opgericht in de jaren 
negentig, waarin zij voornamelijk de rol van 
cryptografie of encryptie in de samenleving 
bespraken.

Voor hen is cryptografie de enige oplossing 
om de privacy van mensen te beschermen 
tegen hun overheden. Eén cypherpunk, Eric 
Hughes, schreef er zelfs een manifest over.

Absolute vrijheid van communicatie
Het gaat hen niet om de economische kant 
van digitaal geld en ook niet om ‘kennis 
om kennis’. Ze trachten een ideologische 
droom te faciliteren. In eerste instantie 
streven ze naar absolute vrijheid van com-
municatie, als fundament van een open 
samenleving. Voor een open communicatie 
en een absolute vrijheid van meningsuiting 
is privacy volgens hen noodzakelijk. Privacy 
geeft een mens het recht en de macht om 
zichzelf selectief te verbergen voor en te 
onthullen aan de wereld. Net zoals op sociale 
media ben je ook zelf verantwoordelijk voor 
het (al dan niet) zorgvuldig onthullen van 
jezelf aan de wereld.

Binnen die privacy heeft niemand recht 
om te controleren van wie je geld ont-
vangt en aan wie je het uitgeeft. Vanuit 
een cypherpunk-perspectief zijn anonieme 
transactiesystemen dus nodig om personen 
de keuze te laten hun identiteit al dan 
niet verborgen te houden. Om een sterke 
versleuteling van digitale gegevens te 
garanderen, is kundige software essentieel. 
Dat is de kwaliteit van de cypherpunks: 
software schrijven.

De allereerste cryptomunt
Satoshi Nakamoto lanceerde bitcoin in 
2008. Die digitale munt is de allereer-
ste succesvolle uitwerking van digitaal 
gedecentraliseerd geld. Het functioneert 
zelfstandig, is raadpleegbaar door iedereen 

en beschermt tegelijkertijd de gebruikers- 
privacy.

Cypherpunks dachten eindelijk het middel 
gevonden te hebben om nationaal beheerd 
geld te vervangen door gedecentraliseerd 
geld. Nakamoto deelde gedetailleerd 
de bitcoinsoftware, waarop veel crypto- 
ontwikkelaars zijn software nabootsten. Van 
2008 tot 2018 werden zo’n tweeduizend 
cryptovaluta ontwikkeld. Vandaag telt de 
cryptomarkt er meer dan tweeëntwintigdui-
zend. Bestaan er dan zoveel cypherpunks?

Geen zekerheden op de cryptomarkt
Niets is minder waar. Het concept ging een 
eigen leven leiden. Slechts enkele zeldzame 
cryptovaluta kunnen aan cypherpunks wor-
den toegewezen. Een aantal ontwikkelaars 
beweert dezelfde ideologieën als Nakamoto 
na te streven, maar slaagt er bij de ontwik-
keling niet in om de munt te decentraliseren 
en ook zichzelf ervan los te koppelen. Wel 
lukt het veel cryptovaluta om de privacy 
van hun gebruikers te vrijwaren, alsook de 
traceerbaarheid van hun geld.

De privacy en economische vrijheid maken 
van cryptovaluta ook een interessant 
betaalmiddel in illegale circuits. Zo wordt 
bitcoin in Iran als betaalmiddel ingezet 
om Amerikaanse sancties te omzeilen. In 
Rusland stijgt de populariteit ook, omdat de 
waarde van de Russische roebel zeer laag 
is. Mensen hopen zo de waarde van hun 
geld te verzekeren, maar zekerheden biedt 
de cryptomarkt niet.

Ontwikkelaar of belegger
De oorspronkelijke filosofie van cypher-
punks doelde niet op rijkdom. Hoe kan je 
als gedecentraliseerde instantie toch rijk 
worden van het concept? Het is overduide-
lijk dat winstbejag het voornaamste motief 
van de meeste ontwikkelaars is. An sich is 
dat niet vreemd. Mensen zien cryptovaluta 
als een interessant zakelijk gegeven en mer-
ken op dat verschillende makers heel rijk 
zijn geworden. Mensen die echt rijk willen 
worden met cryptovaluta, zijn waarschijnlijk 
beter af als ontwikkelaar dan als belegger.

* * *



32 | deMens.nu Magazine Dossier 

Met z’n allen online winkelen
Onze pakjes gewikt en gewogen
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Wendy Serraris

Online winkelen is niet meer weg te denken in het dagelijks leven, het biedt tal van voor- en 
nadelen, daarom is het zinvol ook een aantal ethische aspecten ervan tegen het licht te houden

ijdens de coronapandemie zijn we het massaal 
gaan doen en daarna zijn we er niet meer mee 
gestopt: online winkelen. Tijd dus om eens 

bewust stil te staan bij de voor- en nadelen ervan, voor onszelf, 
maar ook op ethisch vlak. Want wat kan online shoppen ons in 
het dagelijks leven bieden en wat betekent het voor de ecologie 
en voor de arbeidsomstandigheden van mensen in die sector?

T
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Online winkelen heeft voor- en tegenstan-
ders, wat niet zo verwonderlijk is, aangezien 
het voor- en nadelen heeft. We zetten ze 
hier even op een rijtje.

Voordelen
Je kan altijd en overal winkelen. Online zijn 
winkels nooit gesloten. Je kan zelfs vanop 
je smartphone iets kopen, terwijl je in de 
speeltuin je kleuter op de schommel voor de 
honderdste keer een duwtje geeft.

Je hoeft nooit meer parkeerplaats te zoe-
ken. Driewerf hoera.

Je bent geen reistijd noch benzine kwijt. In 
deze tijden niet onbelangrijk.

Je hoeft de drukte niet in.

Online vind je een groter aanbod van het-
zelfde soort product. Je kan makkelijker 
vergelijken, ook wat de prijs betreft.

Je kan eenvoudiger tweedehands kopen, 
denk bijvoorbeeld aan boeken of kleding.

Vaak vind je bij de producten of elders online 
beoordelingen of ervaringen van klanten, 
wat meteen al een indicatie over de kwaliteit 
van het product geeft.

Weg met verkopers die jou iets willen aan-
smeren. Je kan alles in alle rust bekijken 
zonder dat er iemand in je nek zit te hijgen, 
tenzij je hond of je partner …

Je gekochte spullen worden thuis bezorgd, 
wat je bij grotere aankopen een hoop tillen 
en zeulen kan besparen. Dat spaart ook 
weer een paar beurten bij de kinesist uit.

Het is beter voor het milieu. Ja, je leest het 
goed. Daarover straks meer.

Nadelen
Je beweegt minder. Met een winkelnamid-
dag zit je al snel aan tienduizend stappen, 
waar je smartwatch dan weer blij van wordt.

Je ziet, voelt, ruikt … het product dat je 
koopt niet. Dat kan voor teleurstelling 
zorgen, waardoor je het gekochte item 
retourneert. Wat dan weer minder ecolo-
gisch is, maar ook daarover straks meer.

Mensen die al weinig sociale contacten heb-
ben, raken nog meer geïsoleerd als ze ook 
nog online gaan winkelen.

Niet iedereen heeft een hond of een partner, 
en misschien vind je het dus wel fijn als er 
eens iemand in je nek hijgt. Zeker als die ver-
koper jou ook nog van degelijk advies over 
bepaalde producten kan voorzien.

Het feit dat je online zoveel meer keuze hebt, 
kan voor stress zorgen, zeker als je al moei-
lijk beslissingen kan nemen.

Je geeft makkelijker te veel geld uit, aan-
gezien je sneller iets impulsief of in een 
bevlieging kan kopen.

Kleinere zelfstandigen hebben soms niet 
meer voldoende klanten. Dat was al het 
geval met de opkomst van grote winkel- 
ketens en die trend zet zich uiteraard voort 
nu er meer online wordt gekocht.

Bij sommige online winkels worden de werk-
nemers uitgebuit. Ook daarin hebben wij als 
consument een rol te spelen.

Ecologische voetafdruk
Laten we het ook eens hebben over de 
ecologische aspecten van online tegen-
over fysiek winkelen. In tegenstelling tot wat 
doorgaans wordt gedacht, is online shop-
pen vaak beter voor het milieu dan fysiek 
inkopen doen. Hoe komt dat? In de eerste 
plaats verbruiken online winkels veel min-
der energie zoals gas of elektriciteit. En in 
de tweede plaats gaan ook klanten minder 
energie verbruiken omdat ze minder vaak 
de auto nemen om naar de winkel te rijden.

Maar wat dan met al die pakjesbezorgers, 
horen we je denken. Zij werken, in vergelij-
king met onze winkeltripjes, veel efficiënter. 
Ze laden hun bestelwagens zo vol mogelijk 
en doen tijdens hun ronde zo veel mogelijk 
adressen aan. Wat ook mooi is: wij kunnen 
als consument zelf veel doen om het online 
winkelen zo ecologisch mogelijk te maken.

De last mile, het laatste stukje vooraleer je 
pakje wordt afgeleverd, is daarbij namelijk 
cruciaal. Als het even kan, laat je goederen 
dan in een afhaalpunt leveren. Zo wordt je 
pakje bezorgd op een plek waar sowieso 

pakketten moeten worden geleverd, en dan 
hoeft de koerierdienst niet tot bij jou thuis te 
rijden. Belangrijk is dan wel dat je je pakje 
nadien met de fiets of te voet ophaalt, of 
op een ogenblik dat je toch met de auto 
onderweg bent.

Ga ook niet voor de optie ‘spoedbestelling’. 
Dan hoeft de pakjesdienst niet speciaal bij 
je langs te komen als hij die dag niet in de 
buurt moet zijn. Als de koerier kan aanbellen 
wanneer hij of zij nog andere artikelen in de 
omgeving moet leveren, is dat efficiënter. 
Zorg er ook voor dat je thuis bent als je pakje 
wordt bezorgd of dat het bij de buren of op 
een veilige plaats kan worden achtergelaten. 
Zo dient de bezorger geen twee keer te rijden. 
Probeer zeker te zijn van wat je koopt, zodat 
je niet hoeft te retourneren. Want iets terug-
sturen, betekent niet alleen een extra rit voor 
de pakjesdienst. Artikelen die geretourneerd 
worden, worden vaak niet meer verkocht 
maar vernietigd, zelfs als ze nog in perfecte 
staat zijn.

Werkomstandigheden
Natuurlijk is er ook nog een ander aspect 
aan online shoppen dat meespeelt bij je 
keuze, te weten de arbeidsomstandigheden 
van de werknemers in de sector, onder meer 
van de pakketbezorgers en medewerkers in 
de distributiecentra. In België zijn er, mede 
dankzij de vakbonden, nog behoorlijke werk- 
omstandigheden en bezoldigingen, maar in 
onze buurlanden, Nederland en Duitsland 
bijvoorbeeld, is dat minder het geval. Het 
gevolg is dat veel Belgische bedrijven hun 
distributie net over de grens proberen te 
vestigen, omdat ze hun werkkrachten daar 
minder hoeven te betalen en meer van hun 
werknemers kunnen eisen.

Wat kunnen wij daarin betekenen? Bestellen 
bij Belgische winkels kan al een verschil 
maken. En ook hier kan je in de mate van 
het mogelijke van de knop spoedbestelling 
afblijven. Want als jij ’s avonds laat om 
22 uur een artikel bestelt en vraagt om het 
de dag erna geleverd te hebben, dan is er 
wel iemand die zich ’s nachts moet reppen 
om dat pakje op tijd door alle procedures 
heen tot bij jou te krijgen. Iets om over na 
te denken, toch?

* * *
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Internettrollen zijn erop belust om onrust te zaaien en reactie uit te lokken: de beste reactie 
is dan ook om niet te reageren, want een trol die niet wordt gevoed, zal vermageren en 

uiteindelijk verdwijnen

“Gelieve de trollen niet te voeren”
Internettrollen onder de loep genomen

et wereldwijde web biedt de mogelijkheid om 
informatie, inzichten en ideeën razendsnel met 
elkaar te delen. Het verrijkt ons contact met 

andere mensen. Maar er liggen ook spelbrekers op de loer: de 
trollen. Wie of wat zijn trollen, en waarom doen ze wat ze doen?

H
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Bert Goossens

Dossier: De virtuele mens

Onrust zaaien en reactie uitlokken
Op 27 december 2022 haalde de voormalige 
kickbokser Andrew Tate uit naar klimaat- 
activiste Greta Thunberg met een tweet 
over zijn collectie sportwagens. “Bezorg 

me alsjeblieft je mailadres, zodat ik je een 
volledige lijst van mijn verzameling auto’s 
en hun enorme uitstoot kan doorsturen”, 
schreef hij. Thunberg antwoordde in haar 
gekende stijl: “Yes, please, do enlighten me. 

Email me at smalldickenergy@getalife.com”, 
wat haar miljoenen likes opleverde.

Andrew Tate, ondertussen beschuldigd 
van mensensmokkel en verkrachting, is 
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een schoolvoorbeeld van een trol. Een trol 
zaait onrust door mensen op het internet 
met schokkende uitspraken tegen de haren 
in te strijken. Hij of zij gebruikt vaak een 
mengeling van feiten en onwaarheden, 
ernst en (zelfverklaarde) humor.

Trollen zijn erop belust om reactie uit te 
lokken. De beste reactie is dan ook: niet 
reageren. Of zoals men in het internetjar-
gon zegt: “Don’t feed the trolls.” En als je je 
dan toch niet kan bedwingen, doe het dan 
ad rem zoals Thunberg.

Een onschuldig grapje?
In de oude sagen is een trol een boven-
natuurlijk wezen dat graag streken uithaalt 
met mensen. De uitdrukking ‘trollen’ komt 
ook in de visserij en het militaire jargon 
voor. Daar betekent het zoveel als ‘het 
uitlokken van een reactie’.

In de jaren tachtig, bij de opkomst van het 
internet, stond trollen nog gelijk aan het 
uithalen van een onschuldig grapje met 
newbies, nieuwelingen op een forum. Door 
de tijd heen is de praktijk van trollen toxi-
scher geworden.

Trollen zijn meestal vermomd als ‘sokpop’. 
Een sokpop of kloon is een benaming 
voor een fictieve online identiteit die wordt 
gebruikt om te misleiden op het internet. 
Door die anonimiteit kunnen trollen zich 
helemaal uitleven.

Online fora halen niet altijd het beste in 
mensen naar boven. Het gebrek aan echt 
visueel contact met de tegenpartij zorgt 
ervoor dat nuance en context al gauw 
verloren gaan. Zelfs de hoffelijkste mensen 
durven zich online sterker uit te drukken 
dan bedoeld.

De ene trol is de andere niet
Sommige trollen zijn ordinaire pestkoppen. 
Ze genieten er gewoon van om anderen 
op stang te jagen. De redenen daarvoor 
kunnen divers zijn: omdat ze zich vervelen, 
zich in een moeilijke thuis- of werksituatie 
bevinden, seksueel gefrustreerd zijn, een 
sadistische aanleg hebben of gewoon zelf 

worden gepest. Ze verschillen met andere 
woorden niet fundamenteel van pesters in 
het ‘echte’ leven. Ze kleineren de ander om 
zichzelf (even) beter te voelen.

Trollen kunnen ook mensen zijn die zich 
niet gehoord voelen. Het zijn dezelfde 
mensen die zich aangetrokken voelen tot 
een extreem politiek gedachtegoed.

Extreem online
In zijn boek Extreem online onderzoekt 
auteur Tim F. Van der Mensbrugghe hoe de 
virale propaganda van Schild & Vrienden 
en Vlaams Belang extreemrechts groter 
maakt. Omdat Vlaams Belang op weinig 
media-aandacht kon rekenen, zeker na 
de verkiezingsnederlaag van 2014, is de 
partij op eigen mediakanalen beginnen in 
te zetten. Met succes. Het voordeel is dat 
ze zo eigen verhalen brengt, zonder dat er 
kritische journalisten aan te pas moeten 
komen. De focus ligt ook niet meer alleen 
op de eigen kernthema’s, zoals migratie en 
veiligheid. Er komen ook andere topics aan 
bod waarover maatschappelijke onvrede 
bestaat, denk aan de corona-aanpak 
of de stikstofdiscussie. In navolging van 
Marine Le Pen in Frankrijk gaat de partij 
voor een properder imago, althans voor de 
schermen.

De leden van Schild & Vrienden, een 
studentenclub die in eenzelfde extreem-
rechts vaarwater zit, gebruik(t)en memes in 
geheime groepen om hun ‘echte’ overtui-
gingen kenbaar te maken. Zo versterken ze 
ook elkaars overtuigingen. Maar ze gingen 
verder dan dat. Het VRT-programma Pano 
bracht in kaart hoe Dries Van Langenhove 
aanstuurde op gecoördineerde raids op 
een vooraf bepaalde progressieve pagina 
of organisatie. Een vorm van trollen dus.

Trollenlegers zijn wel vaker ideologisch of 
politiek gemotiveerd. Het Internet Research 
Agency, een berucht Russisch trollenleger 
onder leiding van Jevgeni Prigozjin, die 
ook als ‘chef-kok van Poetin’ bekendstaat, 
wordt ervan verdacht de Amerikaanse 
presidentsverkiezingen van 2016 te hebben 
beïnvloed in het voordeel van Donald Trump.

Bij een verrassend groot deel van de bevol-
king leeft volgens Van der Mensbrugghe 
een hang naar autoritarisme. Daarom is het 
belangrijk om naar mensen met radicaal- 
rechtse opvattingen te luisteren, ook al gaan 
we er niet mee akkoord. Dus ook extreem-
rechtse trollen moeten we, hoe moeilijk ook, 
serieus nemen.

Psychologische schade
Nog een vaststelling: trollen zijn vaak 
mannen en slachtoffers vaak vrouwen. Een 
mogelijke verklaring daarvoor is dat vrouwen 
steeds vaker in de publieke sfeer treden 
en dat sommige mannen zich daardoor 
bedreigd voelen. Het steekspel Tate-
Thunberg is daar een goed voorbeeld van.

Trollen is zeker niet onschuldig. Dergelijke 
vorm van cyberpesten kan leiden tot 
ernstige psychische klachten, tot suïcide 
toe. Daarom is het belangrijk dat er 
binnen een schoolcontext en in de media 
voldoende aandacht wordt voorzien om dat 
fenomeen te bespreken.

Sommige slachtoffers die door trollen 
worden belaagd, kiezen ervoor om hun 
online accounts (tijdelijk) links te laten liggen. 
Want ook al besef je dat trollen jou als wille-
keurig slachtoffer uitkiezen, een storm van 
haatberichten doet iets met een mens.

De grote socialemedianetwerken hebben 
een belangrijke verantwoordelijkheid om 
haatberichten aan te pakken. Iets waar ze 
vandaag nog onvoldoende in slagen.

Bij Mediawijs vind je dossiers, 
onderzoeken, educatieve pakketten 
enzovoort die je de weg wijzen in 
de digitale wereld, technologie en 
media: www.mediawijs.be 

Denk je aan zelfmoord en heb je 
nood aan een gesprek, dan kan je 
terecht bij de Zelfmoordlijn op het 
nummer 1813 of via:
www.zelfmoord1813.be

Meer weten?
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Niets gaat boven contact van mens tot mens”, 
aldus Ilse Rotsaert en Katrien Callens van het 
huisvandeMens in Brugge en in Kortrijk. Als 

vrijzinnig humanistische consulenten staan zij cliënten bij die 
het spoor in hun leven bijster zijn. Samen met hen gaan ze op 
pad, op een empathische en niet-veroordelende manier. En wij 
luisteren graag naar hun verhaal.

Lieve Goemaere

Als vrijzinnig humanistische consulent ben je zoals een sherpa: je gaat samen met de cliënt op pad, 
je helpt een deeltje van de last dragen, tot de cliënt aangeeft dat hij of zij weer alleen verder kan

Samen op pad in het huisvandeMens
Het wat en hoe van gespreksbegeleiding
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Uitnodigen tot zelfreflectie
Ilse Rotsaert: In de vierentwintig jaar dat ik 
deze job al uitoefen, heb ik honderden men-
sen ontmoet en ontzettend veel gesprekken 
gevoerd. Vrijzinnig humanistische begelei-
ding is in authentiek contact treden. Iemand 
komt vertellen wat er in zijn leven gebeurt en 
wij luisteren daarnaar zonder te oordelen. 
Empathie is onze grondhouding. Het maakt 
niet uit wat die persoon vertelt, hoe hij zich 
voelt, wat hij ervaren heeft, hoe hij zich 
gedraagt: die mens mag er zijn voor ons.

Katrien Callens: Ik gebruik graag het beeld 
van een sherpa. Ik ga samen met de cliënt 
op pad, ik help een deeltje van de last dragen, 
tot hij of zij zegt: “Vanaf hier kan ik het 
weer alleen.” Belangrijk is dat we op een 
gelijkwaardig niveau staan. Ik ben niet de 
alwetende hulpverlener die vanuit een of 
ander theoretisch kader de richting gaat 
bepalen. Vrijzinnig humanistische consulen-
ten werken wel op een emancipatorische 
manier. Dat betekent dat we uitnodigen tot 
zelfreflectie zonder directief te zijn.

Ilse: Neem nu iemand die zichzelf heel erg 
in een slachtofferrol plaatst: alles overkomt 
haar, alles ligt altijd aan een ander. Ik ga die 
mevrouw daar niet op aanspreken of er 
niet over oordelen. Maar ik ga wel vragen 
stellen die haar naar zichzelf doen kijken, 

haar een spiegel voorhouden als het ware. 
Echte inzichten krijg je maar als je er zelf toe 
komt, niet als ze je worden opgedrongen. 
Ik beschouw de relatie tussen consulent 
en cliënt als een oefenterrein. Ik voel me 
vaak de vertegenwoordiger van een soort 
van menselijkheid. Ik ontmoet namelijk veel 
mensen die de verbinding met hun omge-
ving verloren zijn, die geen vertrouwen meer 
hebben, die nergens meer veiligheid vinden. 
Ik probeer te tonen dat je die aspecten nooit 
definitief kwijt bent. In het huisvandeMens 
mogen mensen zich veilig voelen, kunnen 
ze in vertrouwen dingen delen. Als dat lukt 
in gesprekken met mij, lukt dat na verloop 
van tijd hopelijk ook opnieuw in hun eigen 
omgeving.

Zoeken naar evenwicht
Katrien: We kunnen sowieso geen proble-
men oplossen en we maken mensen ook 
niet wijs dat we dat kunnen. Uiteindelijk 
moet men het zelf doen. Maar we kunnen 
wel aan iemands zijde staan gedurende die 
moeilijke periode in het leven. Bij de ene 
persoon is dat voor een langere tijdsduur 
dan bij de andere. We beginnen altijd met 
een reeks van zes gesprekken en daarna 
vragen we onze cliënten naar hun ervaring 
en wensen. Willen ze nog even doorgaan 
met de begeleiding, dan bespreken we dat 
eerst op een intercollegiaal overleg. We 

zoeken telkens naar het evenwicht: aan 
de ene kant willen we niemand afhanke-
lijk maken, maar aan de andere kant kan 
je als sherpa je cliënt ook niet halverwege 
de berg achterlaten. Bovendien zouden we 
dan onze eigen grondhouding tegenspre-
ken, namelijk dat mensen mogen zijn zoals 
ze zijn. Niet iedereen klimt nu eenmaal aan 
een ijltempo in een rechte lijn die berg op. 
Wij volgen sowieso het tempo van de cliënt. 
Daar komt nog bij dat er onderweg ook iets 
kan gebeuren. Door bij één bepaald voorval 
stil te staan, kunnen plots andere thema’s 
bovenkomen.

Ilse: We normaliseren ook en stellen gerust. 
Mensen vragen zich dikwijls af: Ben ik wel 
normaal? Zijn mijn gedachten nog normaal? 
Scheelt er iets met mij? Terwijl het helemaal 
niet vreemd is dat je het soms moeilijk hebt 
in je leven.

Katrien: Elke mens wordt bij ons echt 
gezien. Ik benoem dat ook vaak op die 
manier: “Ik zie dat je verdriet hebt. Ik zie 
dat je kwaad wordt.” Ik erken hoe de cliënt 
zich op dat moment voelt. Er is zelfs ruimte 
voor troostende gebaren. Als dat nodig is, 
leg ik wel eens een bemoedigende hand 
op iemands knie of geef ik een schouder-
klopje. Veel hulpverleners bewaren letterlijk 
afstand, maar ik durf iemand aan te raken. 

Ilse Rotsaert en Katrien Callens, vrijzinnig 
humanistische consulenten: “Een gesprek 

in het huisvandeMens is nooit een 
klinische aangelegenheid. We proberen 

een warme en liefdevolle plek te zijn.”
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Natuurlijk niet iedereen en niet standaard, 
maar wel wanneer ik een vertrouwens-
relatie met iemand heb en aanvoel dat 
het hem of haar deugd zou doen. Ik ben 
soms oprecht geraakt door wat men-
sen me vertellen en ik durf dat ook te 
tonen. Dat maakt mezelf en mijn relatie 
met de cliënt net menselijk. Dat zorgt er 
opnieuw voor dat we op datzelfde niveau 
zitten. Een gesprek in het huisvandeMens 
is nooit een klinische aangelegenheid. We 
proberen een warme en liefdevolle plek te zijn.

Onvoorwaardelijke aanvaarding
Ilse: We zien altijd mensen, nooit problemen 
of problematieken. Natuurlijk zou ik niet in 
gesprek gaan met iemand op het moment 
dat hij of zij dronken is, omdat dat weinig zin-
vol is, maar ik begeleid zeker mensen voor 
wie alcohol een probleem is. Dan ga ik aan 
de slag met de thema’s die verklaren waarom 
die persoon zoveel drinkt. En dan hoor ik hoe 
iemand lijdt onder een echtscheiding en het 
gemis van de kinderen, en hoe drank de 
oplossing wordt om die problemen eventjes 
te vergeten.

Katrien: Ik heb een dame in begeleiding die 
vijftien jaar geleden haar tienjarige dochter 

aan kanker verloor. Jarenlang is zij door-
gegaan en doorgegaan, en opeens kwam 
de lockdown. Zoals bij veel mensen stond 
ook haar wereld even stil en dat betekende 
een bijzonder grote confrontatie met het 
verleden dat ze eigenlijk probeerde te ont-
lopen. Opeens trof de dood van haar kind 
haar nog harder dan ooit tevoren. Voor de 
coronaperiode dronk ze ook al, maar nu 
werd haar alcoholgebruik echt problema-
tisch. Tijdens onze gesprekken staan we stil 
bij haar overleden dochter. Mijn focus ligt niet 
op het drankprobleem - daarvoor wordt ze 
door andere hulpverleners begeleid. In het 
huisvandeMens proberen we altijd naar de 
onderliggende laag te gaan.

Ilse: Iedereen kan bij ons op gesprek 
komen, gratis bovendien. Voor plechtig- 
heden richten we ons vanzelfsprekend op 
een vrijzinnig humanistisch publiek, maar voor 
onze gespreksbegeleiding speelt de levens-
beschouwing van de cliënt geen rol.

Katrien: Ook psychiatrische patiënten - ik 
huiver eigenlijk een beetje van die term - 
gaan we nooit als dusdanig bekijken. Wij 
zien mensen als mens, niet als iemand met 
een diagnose of een etiket. Ik snap dat die 

factoren in andere contexten wel belangrijk 
zijn, maar voor mij is dat niet relevant. Het 
gaat opnieuw om die onvoorwaardelijke aan-
vaarding: jij mag zijn zoals je bent.

Het oppervlakkige overstijgen
Ilse: We ontmoeten mensen het liefst zon-
der ook maar enige barrière. Het was niet 
gemakkelijk werken tijdens corona. Wanneer 
we mensen zagen, was dat met een glazen 
scherm tussen ons. Mondmaskers maakten 
alles zoveel moeilijker en online gesprekken 
waren een heel gedoe. Ik heb in die periode 
ook heel veel telefoontjes gedaan en dan kan 
je je alleen op woorden en stemgeluid base-
ren. Geen lichaamstaal, geen mimiek, geen 
oogcontact … een groot gemis.

Katrien: Zeker als je niet bij het feitelijke 
niveau, het oppervlakkige gebabbel wil blij-
ven hangen. Wil je iemand helpen om naar 
de lagen van betekenis- en zingeving te 
gaan, dan heb je daar een authentieke, echte 
ontmoeting voor nodig. De thema’s die wij 
bespreken zijn niet altijd even gemakkelijk. 
Mensen melden zich om velerlei redenen aan, 
maar ik zie wel een rode draad in al mijn ont-
moetingen: ik tref altijd mensen die de weg 
kwijt zijn en samen trekken we de bergen in. 

Ilse Rotsaert en Katrien Callens: “In het 
huisvandeMens mogen mensen zich 
veilig voelen, kunnen ze in vertrouwen 
dingen delen. Als dat lukt in gesprekken 
met een consulent, lukt dat na verloop 
van tijd hopelijk ook opnieuw in hun eigen 
omgeving.”

Dossier: De virtuele mens
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Telkens vanaf een ander vertrekpunt, nooit 
volgens dezelfde route, altijd met een andere 
bestemming in het verschiet. Vrijzinnig huma-
nistische begeleiding is sowieso maatwerk.

Er zijn mensen die me altijd zullen bijblijven. 
Zoals Inge. Zij kwam bij mij terecht nadat ik 
de afscheidsplechtigheid van haar zoon had 
verzorgd. Nooit had Inge het gevoel dat ze de 
draad van haar leven opnieuw kon oppikken. 
Ze probeerde het en sommige dingen lukten 
haar ook, maar toch bleef ze een gebroken 
vrouw. Een groot stuk van Inge stierf mee met 
haar zoon. Zo is zij op het pad beland van 
euthanasie wegens ondraaglijk psychisch 
lijden. Als hulpverlener ben je natuurlijk veron-
dersteld om iemand te begeleiden naar ‘zich 
beter voelen’, maar ik begreep haar vraag. 
Ik beloofde Inge om haar niet in de steek te 
laten, hoe moeilijk haar weg ook was en hoe 
spijtig ik het ook vond voor haar. Ik heb let-
terlijk bij elke stap aan haar zijde gestaan, tot 
aan haar dood en zelfs verder. Ik heb ook 
haar afscheidsplechtigheid die ze zelf had 
geschreven, uitgesproken.

Ilse: Ook ik heb zo’n begeleiding gedaan. Ik 
had voor Paulette de afscheidsplechtigheid 
van haar man verzorgd. Ze had het moeilijk 

met zijn dood en daarom ging ik bij haar 
thuis langs. We zaten altijd aan de schouw 
in de woonkamer en op de schouwmantel 
stond een grote, ouderwetse zwart-witfoto 
van een kleuter. Dat bleek het zoontje van 
Paulette te zijn. Destijds was ze als jonge, 
ongetrouwde vrouw zwanger geraakt, een 
grote schande in die tijd natuurlijk. Daarom 
moest haar zoontje in de kindercrèche van 
haar zus opgroeien. Heel af en toe kon 
Paulette hem bezoeken. Toen het jonge-
tje een jaar of drie jaar was, bereikte hij de 
maximum leeftijdsgrens van die crèche en 
mocht hij dan toch bij Paulette gaan wonen. 
Na al die jaren kon ze eindelijk haar rol als 
moeder opnemen. Maar de jongen was nog 
geen jaar thuis toen hij verongelukte. Dus 
haar kindje heeft amper vier jaar geleefd 
en slechts een twaalftal maanden daarvan 
heeft Paulette echt mama mogen zijn. Hij 
was haar enige kind.

Samen met haar man had Paulette nadien 
altijd de kracht gevonden om verder te gaan, 
maar na zijn dood had ze het idee: het hoeft 
allemaal niet meer voor mij. Tijdens haar vol-
ledige euthanasieprocedure ben ik aan haar 
zijde gebleven. Toen ik de dag van haar 
euthanasie bij haar aanbelde, had ik haar al in 

geen tijden meer zo vrolijk gezien. Ze gooide 
haar armen in de lucht: “Welkom, Ilse, wat 
ben ik blij dat je er bent.” Even enthousiast 
reageerde ze op de vraag van de dokter of ze 
nog altijd zeker was van haar stervenswens. 
Paulette heeft me getoond dat je leven altijd 
van jezelf is en dat je de weg moet zoeken 
die voor jou de beste is. Natuurlijk zijn zij en 
Inge extreme voorbeelden. Zulke ontmoe-
tingen hebben wij niet elke dag. Maar ze 
illustreren wel onze insteek. Wij aanvaarden 
jou en hoe jij bent, en staan onvoorwaardelijk 
aan je zijde.

Een gevoel van zinvolheid
Katrien: De dood is nooit een taboe in het 
huisvandeMens. Dat maakt dat mensen onze 
job soms heel zwaar vinden. Terwijl we vooral 
een heel mooie job hebben. We krijgen het 
voorrecht om mensen in hun authenticiteit te 
leren kennen. Ze spreken over wat hen raakt, 
over de dingen waarmee ze zitten, over wat 
er in hen leeft. Wanneer we het oppervlakkige 
overstijgen, vallen alle franjes en maskers af. 
Dat geeft ons het gevoel dat we iets doen dat 
ertoe doet. Dat gevoel van zinvolheid maakt 
de zwaarte draaglijk.

* * *

Vrijzinnig humanistische begeleiding is 
sowieso maatwerk: telkens vanaf een 

ander vertrekpunt, nooit volgens dezelfde 
route, altijd met een andere bestemming in 

het verschiet
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en je dit? Je bent blij dat je op het einde van de 
werkdag je middelgrote scherm kan dichtklappen 
om dan de hele avond naar je kleine scherm te 

kijken, terwijl het grote scherm op de achtergrond aan staat. Veel 
mensen kampen daarmee. Je hebt ergens eens dertig seconden 
niets te doen, snel even je telefoon checken. En plots, voor je het 
weet, zit je een halfuur verder en heb je geen enkel brokje aan 
waardevolle informatie verteerd.

Philipp Kocks

Tips voor een digitale detox
Prikkels en verleidingen vermijden

De constante input van informatie, hoe banaal ook, zorgt voor een mentale 
overstimulatie: overmatig smartphonegebruik kan onder meer slaapverstoring, 

vermoeidheid en stress met zich meebrengen
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Verleidingen van het scherm
Ook ik pleit schuldig. Mijn smartphone- 
verslaving neemt bij momenten zoda-
nig grote proporties aan, dat ik hele delen 
van livegesprekken met mijn vrienden mis. 
’s Avonds zitten mijn partner en ik vaak in de 
zetel naast elkaar, elk op onze eigen telefoon 
te scrollen, en zelfs tijdens het eten ligt de 
telefoon op tafel te blinken als er een nieuwe 
notificatie binnenkomt.

Laat mij even een poging tot zelfrelativering, 
of eerder zelfrechtvaardiging, doen. Het is niet 
volledig onze schuld. De apps en hun algorit-
mes zijn er gevaarlijk goed in geworden om 
je aandacht bij hen te houden. Zo belandde 
ik onlangs nog tijdens online research 
ineens in het rabbit hole van het internet en 
voor ik het wist zat ik houtbewerkingsfilm-
pjes te bekijken. Het wordt je zo gemakkelijk 
mogelijk gemaakt om een app te openen en 
eens je ermee aan de slag bent, wordt het 
je bijna onmogelijk gemaakt om hem weer 
te sluiten.

Los van die valstrikken en zelfrechtvaardigin-
gen hadden we er op een bepaald moment 
genoeg van. Het was onze verantwoorde-
lijkheid om er iets aan te doen. Want hoe 
kunnen wij de volgende generatie duidelijk 
maken dat al die schermtijd en sociale media 
hun eigen gevaren met zich meebrengen, als 
we er zelf niet mee kunnen omgaan.

Concrete en vaak logische tips
Het is namelijk gevaarlijker dan je zou den-
ken. Niet voor niets heeft de overheid een 
grote campagne opgezet om het gsm- 
gebruik uit de auto te verbannen. Volgens 
sommige studies heb je tot zes keer meer 
kans om een ongeval te veroorzaken als je 
tijdens het rijden met je smartphone in de 
weer bent. Klinkt ook logisch natuurlijk.

Daarnaast is er ook het gevaar voor slaap-
verstoring en vermoeidheid. De constante 
input van informatie, hoe banaal ook, zorgt 
voor een mentale overstimulatie. Maar het 
kan ook stress met zich meebrengen. Je 
hebt het gevoel dat je constant bereikbaar 
moet zijn. Al die berichten die via verschil-
lende kanalen binnenkomen, moeten voor 
sommigen meteen beantwoord worden en 
dat leidt tot een toename aan sociale stress. 
Welke wachttijd om te antwoorden is nog 
aanvaardbaar?

We hebben er dus genoeg van, mijn partner 
en ik. Om van die verslaving af te raken, 
zijn we concrete tips gaan opzoeken - ja, 
online. Want gewoon zeggen, vanaf nu stop 
ik ermee, werkt niet. Neem dat maar van mij 
aan. Veel van die tips zullen wellicht heel 
vanzelfsprekend klinken. Dat gevoel had 
ik ook. Maar er is een verschil tussen ‘dat 
klinkt logisch, dus ik doe het’ en ‘dat klinkt 
logisch, dus ik probeer het eens’.

Er zijn volgens mij twee verschillende metho-
den om dit aan te pakken. Of je gaat cold 
turkey en je verbant alle schermen en digitale 
input uit je leven. Of je voert hier en daar kleine 
aanpassingen in en hoopt dat die uiteindelijk 
leiden tot een resultaat waar je tevreden mee 
bent. Door de aard van mijn job en, toegege-
ven, misschien eerlijker, mijn persoonlijkheid 
ben ik voor optie twee gegaan.

Verwijder alle apps die je in verlei-
ding brengen van je smartphone
Zoals gezegd, het klinkt logisch. Maar 
je moet het wel doen, en dan ook niet 
meer in de verleiding komen om de apps 
opnieuw te installeren. Heb je sociale 
media nodig voor je werk? Een tip daar-
voor kan zijn om je sociale media alleen 
nog via je computer of laptop te beheren. 
Dat zijn dan toch al een aantal stappen 
meer die je moet zetten om te komen 
waar je wil komen.

Koop een horloge, geen smartwatch
Mijn gouden tip: schaf je een zo analoog 
mogelijk polshorloge aan. Het aantal 
keer dat ik mijn smartphone uithaal om 
te zien hoe laat het is, om dan te blijven 
hangen bij de notificaties die de afgelo-
pen zestig seconden op mijn scherm zijn 
terechtgekomen, is hoger dan ik durf toe 
te geven. Vaak heb ik dan niet eens meer 
gezien hoe laat het eigenlijk is.
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De apps en hun algoritmes zijn er gevaarlijk 
goed in geworden om je aandacht bij hen 

te houden; eens je met een app aan de 
slag bent, wordt het je bijna onmogelijk 

gemaakt om hem weer te sluiten; het kan 
helpen om telefoonvrije zones in je woning 

overeen te komen
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Plaats al je apps in mapjes
Op die manier heb je bij het bovenha-
len van je gsm niet in één keer toegang 
tot je apps. Ze staan dan ook niet op je 
beginscherm om je aandacht te roepen.

Schakel je notificaties uit
Over notificaties gesproken. Je kan die 
allemaal afzetten op je smartphone. Op 
die manier heb je zelf wat meer controle 
over wat je wanneer leest. Voel je niet 
te slecht als je eens wat langer de tijd 
hebt genomen alvorens te antwoorden. 
Ik pleit sowieso voor een samenleving 
waar instant op berichten antwoorden 
niet de norm is.

Creëer ‘no phone’ zones
Beslis waar in je woning een gsm is toe-
gelaten en waar niet. Niet toegelaten, dat 
kan bijvoorbeeld de badkamer, het toilet 
of de slaapkamer zijn. Voeg de eettafel er 
meteen ook maar aan toe. Gebruik je je 
smartphone als wekker? Koop eventueel 
een andere wekker. Of nog beter, stel 
je wekker in op je smartphone en leg je 
gsm dan ergens anders. Zo voorkom je 
ook snoozen. Twee vliegen in één klap.

Activeer de grijstinten op je gsm
De meeste smartphones hebben de 
optie om je kleuren naar grijstinten om 
te zetten. Zo niet, dan bestaan daar ook 
apps voor. Volgens sommigen zou het 
je telefoongebruik minder aantrekkelijk 
maken. Bij mij heeft het tot nu toe nog 
niet gewerkt. Maar misschien werkt het 
bij jou wel.

Schakel het geluid uit
Er zijn nog weinig plaatsen waar de 
stroom aan irritante notificatiegeluiden 
nog aanvaardbaar is. Op de trein, op je 
werk, zelfs thuis is er geen plaats voor 
dergelijk kabaal. Trilstand is de beste 
uitvinding ooit.

Zet je telefoon op ‘niet storen’
Wil je zo weinig mogelijk notificaties 
ontvangen, maar wil je toch bereikbaar 
blijven voor noodgevallen? Je kan je 
smartphone op ‘niet storen’ zetten. Zo 
worden alle notificaties geblokkeerd, 
maar krijg je wel nog die goede oude 
telefoonoproepen binnen. Je kan op veel 
toestellen zelfs kiezen wie er mag bellen 
en wie niet.

Laat je telefoon eens achter
Zit je in de tuin? Ga je op café? Ben je 
aan het sporten? Laat je toestel gewoon 
eens thuisliggen. Extra tip: memoriseer 
belangrijke telefoonnummers of houd ze 
bij in een boekje. Er zijn weinig mensen 
die je in het geval van nood de toegang 
tot hun gsm zouden weigeren.

Spreek elkaar erop aan
Probeer deze reis naar digitale vrijheid 
samen met iemand te ondernemen. Zo 
kan je elkaar helpen om de regels die je 
jezelf hebt opgelegd ook daadwerkelijk 
te volgen. Stel jezelf daarbij ook open 
voor feedback. Het is niet fijn om op je 
mankementen te worden aangesproken, 
maar als je je daarop voorbereidt, is de 
strijd al half gewonnen.

Positieve resultaten
Ziezo, die tien tips heb ik zelf al uitgepro-
beerd met vaak zeer positieve resultaten. 
Uiteraard zijn er nog tientallen andere tips 
die je kan toepassen, maar de rode draad is 
doorgaans zo veel mogelijk prikkels en ver-
leidingen uit te schakelen en zo je verslaafde 
brein te misleiden.

Het is, zoals steeds, allemaal veel gemak-
kelijker gezegd dan gedaan. Het moeilijke is 
dan ook het volhouden van je eigen set van 
opgelegde regels. Vaak, als je moe bent of als 
je een slechte dag achter de rug hebt, is het 
gemakkelijker om al die regels aan de kant te 
schuiven en gewoon te doen waar je zin in 
hebt. En op zich is dat niet zo erg, maar weet 
dat het de dag erop altijd moeilijker zal zijn om 
je opnieuw aan je eigen regels te houden. Een 
relaps doet zich sneller voor dan je denkt.

Zit je in de tuin, heb je vrienden op 
bezoek? Laat je smartphone dan binnen 
in huis liggen, je zal je nadien niet hoeven 
af te vragen waarover er aan tafel werd 
gesproken
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Recent verscheen de nieuwe 
Digimeter, het jaarlijkse rapport van 
het onderzoekscentrum Imec naar 
het mediagebruik van Vlamingen.
Daaruit blijkt onder meer dat 
Vlamingen in 2022 dagelijks gemid-
deld 185 minuten, ofwel 3 uur en 
5 minuten, aan hun smartphone 
spendeerden. Meer dan 6 op de 10 
Vlaamse jongeren tussen 18 en 24 
jaar vinden dat ze te afhankelijk van 
hun smartphone zijn geworden.

Je kan de Digimeter 2022 downloaden 
op: www.imec.be

Meer lezen?
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dachtDoor
Bert Goossens en Christophe Van Waerebeke

De ‘experience machine’ of ‘ervaringsmachine’ is een gedachte-experiment 
van de Amerikaanse filosoof Robert Nozick.

Stel je een machine voor die je alle wenselijke of plezierige ervaringen kan 
geven die je maar wil. Psychologen hebben dan een manier bedacht om je 
hersenen te stimuleren om prettige ervaringen op te wekken die je niet kan 
onderscheiden van de ervaringen die je zonder de machine zou hebben. Zou 
jij zo’n machine verkiezen boven het echte leven?

Nozick gelooft dat als plezier de enige intrinsieke waarde zou zijn, mensen 
een doorslaggevende reden zouden hebben om aangesloten te zijn op een 
dergelijke ervaringsmachine. Toch kiezen de meeste mensen voor het echte 
leven. Hoe zou jij dat verklaren?

Geluksmachine

“Het menselijk lichaam is een machine die zijn eigen veren opwindt.”
- Julien Offray de La Mettrie, Franse arts en filosoof.

“Metaverse is niet iets wat een bedrijf bouwt. Het is het volgende hoofdstuk 
van internet in het algemeen.”
- Mark Zuckerberg, Amerikaanse ondernemer, CEO van Meta.

“De computer is niet een intelligente machine die domme mensen helpt, 
integendeel, het is een domme machine die alleen in handen van intelligente 
mensen goed werkt.”
- Umberto Eco, Italiaanse schrijver en semioticus.

“Vandaag zijn er veel repetitieve cognitieve taken, die niet zo interessant zijn. 
Als je die kan automatiseren, is er meer tijd voor creatiever en innovatief werk.”
- Laurent Sorber, ondernemer, CTO van Radix en InvestSuite.

Gezegd

Met de prompt die hij in de robot Dall-E 2 ingaf, won de Amerikaanse 
gamedesigner Jason Allen een award in een kunstwedstrijd. Op de award 
reageerde Allen heel gevat: “This isn’t going to stop. Art is dead, dude. 
It’s over. AI won. Humans lost.” Artificiële intelligentie versus mens: 1-0.

Wat vind je van zijn uitspraak? Is kunst ten dode opgeschreven met de 
opkomst van AI? Weetje: de nieuwste realisaties op dat vlak vragen zoveel 
data en rekenkracht om te ‘trainen’ dat alleen de grootste techreuzen de 
ontwikkeling kunnen financieren.

Het werk van Jason Allen wordt gekarakteriseerd als ‘AI-art’ of AI-kunst, 
maar kan Jason Allen ook een AI-kunstenaar worden genoemd? Wie is 
voor jou de kunstenaar in die productie? Zou jij een AI-kunstwerk kopen?

Hautaine bot

Weet jij wat volgende woorden betekenen? 
Verbind ze met de juiste uitleg.

a. Een netwerk van aan elkaar gekoppelde virtuele 
3D-ruimtes waarin de gebruikers interactief 
kunnen rondkijken en interageren.

b. Een miniatuurafbeelding - illustratie of foto - die 
in een forum, chatgesprek, sociaal netwerk of 
programma een persoon aanduidt.

c. Een persoon die in een internetomgeving 
berichten plaatst om emotionele reacties als 
woede, irritatie, verdriet of om scheldpartijen uit 
te lokken, of die opzettelijk verkeerde informatie 
geeft of zich doelbewust anders voordoet.

d. Plaatjes met tekst, een filmpje of een andere 
vorm van een ‘internetfenomeen’.

e. Engelse term voor ‘draad’; die term wordt 
gebruikt voor een oorspronkelijk bericht 
gevolgd door alle reacties daarop.

f. Eenvoudig, klein programma met een 
specifieke functie dat draait op het bureaublad 
van een computer, een mobiele telefoon of een 
website, bijvoorbeeld een kalender, klokje of 
nieuwslezer.

g. Klein bestand dat door een website op 
een computer, smartphone of tablet wordt 
geplaatst; als die website nogmaals op 
dezelfde computer wordt bezocht, worden de 
gegevens van het vorige bezoek opgehaald.

h. In de gamewereld is het een vaak gebruikt 
woord voor een onervaren beginneling.

i. De benaming voor de vraag die je stelt 
of de opdracht die je geeft aan een 
computerprogramma zoals ChatGPT.

Woordenboek

1. Avatar
2. Cookie
3. Meme

4. Metaverse
5. N00b
6. Prompt

7. Thread
8. Trol
9. Widget

Oplossing: 1b - 2g - 3d - 4a - 5h - 6i - 7e - 8c - 9f.
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SPEAK FREELY, LISTEN RESPECTFULLY, 
DIFFERENT OPINIONS MATTER

DIFFERENCE DAY - 3 MAY 2023 - BOZAR

Een van de eerste vrijheden die in dictaturen en autocratische regimes aan banden 
wordt gelegd, is de vrijheid van pers en van meningsuiting.

Dit zegt genoeg over het belang ervan voor de democratie.   

Gelukkig zijn mensen, instituten en organisaties overal ter wereld doordrongen van 
dat belang. En leveren ze een belangrijke bijdrage aan de vrijheid van pers en van 

meningsuiting. Soms met gevaar voor de eigen vrijheid. 

Dat verdient hulde. En dat is precies wat Difference Day hen op woensdag 3 mei 2023 
– World Press Freedom Day - zal brengen in Bozar. 

Voor de negende keer op rij wordt de bekende Brusselse cultuurtempel dan het decor 
voor lezingen, workshops, debatten, fi lm- en videovoorstellingen, break-out sessions 

en een feestelijke receptie, georganiseerd voor en door journalisten, studenten, 
academici en een breed publiek van geïnteresseerden en sympathisanten. 

Dit jaar wordt het bovendien een extra speciale editie. Op 3 mei 2023 zal het immers 
exact 30 jaar geleden zijn dat de Verenigde Naties die dag uitriepen tot World Press 

Freedom Day. Meteen ook de reden waarom Difference Day altijd op 3 mei plaatsvindt.   

We kijken uit naar uw komst.

Organiserende partners:

62598 MARCOM Advertentie Difference Day 206x273mm.indd   162598 MARCOM Advertentie Difference Day 206x273mm.indd   1 3/03/2023   13:113/03/2023   13:11


